
Našim bralcem je znano ; da je večina v 
deželnem zboru v Gradci na strani nemških in 
napeto nemških poslancev. Konservativni nem
ški in pa naši slovenski poslanci so v manjšini 
in je torej vse, kar le ti spravijo v dež. zbor, 
unim t rn v peti. Nasproti pa nemška večina 
lehko vse sklene, kar ji je ljubo in ako kateri 
naših poslancev ugovarja, na to se malo ozira 
nemška večina. 

Vsled tega pa užene liberalna večina sem 
ter tje kako, ki ima bolj podobo burke, kakor 
pa besede resnih mož. V dokaz tega nam služi 
lehko 10. seja dež. zbora v ponedeljek dne 10. 
septembra. Da nam pa ne poreče kdo, da preti
ramo, podamo v naslednjih vrstah našim bralcem, 
kar piše o tej „čudoviti" seji „Slov. Narod". 

Na dnevnem redu, piše „Narod", bilo je 
med drugim deželnega odbora poročilo o deželni 
sadjarski in vinarski šoli v Mariboru.'Glede nje 
je deželnega glavarja namestnik dr. Radey pred
laga l : 1. Deželnega odbora poročilo o tej šoli 
vzame se na znanje. 2. Učnega črteža premembi 
v zmislu poljedelskega ministerstva naredbe z 
dne 2. marca št. 10.972 se pritrdi. 3. Deželni 
odbor se pooblašča, da brezplačno oddaje ame
riških t r t revnim vinogradnikom in pa da sploh 
zniža ceno tem trtam. 

Nihče bi ne bil mislil, da bode v teh edino 
gospodarskih predlogih kdo kako dlako našel. 
A našla se je ter celo cepila z veliko slastjo. 
Poslanec dr. Wunder dal je duška vznemirje
nosti svoji, ker so na Mariborski strokovni šoli 
uspehi pri poučevanji nemščine manjši, kakor 
so bili prejšnja leta. Zatorej napravil je dosta
vek: Deželni odbor naj z vsemi (!) sredstvi 
dela na to, da poučevanje nemščine ne bode 
zaostajalo za uspehi prejšnjih let. Utemeljujoč 
predlog svoj, tožil je dr. Wunder, da gibčna 
in svojega smotra zavedna nasprotna (sloven
ska) stranka nemškega jezika dosedanje območje 
v mešanih okrajih, v uradih in šoli in v jav

Štajarski deželni zbor. nem življenji vedno bolj krči in nazaj potiska. 
Ker pri sedanjih razmerah v zbornici poslan
cev ni zaščite nemškemu jeziku, nemškim inte
resom, nastala je za Nemce v deželnih zborih 
jezikovno meševitih dežel dolžnost, da čuvajo 
nemštvo in nemške interese, bodi posamični slu
čaj še tako neznaten. 

Deželnega odbora poročilu o delovanji nje
govem posnamem, da so se učenci na sadjarski 
in vinarski šoli v Mariboru manj nemški učili, 
nego prejšnja leta. Utegnilo bi se ugovarjati, 
da je za nemški narod vse jedno, jeli učni 
uspeh 40—50 učencev na sadjarski in vinarski 
šoli v Mariboru sedaj ali pa v bodočnosti večji 
ali pa manjši, a pomniti treba, da se isto delo 
— „krčenje in zoženje nemškega jezikovnega 
ozemlja" — na sto in sto krajih vrši z žilavo 
vztrajnostjo in z mravljinjo marljivostjo, da 
avstrijski Nemci izgubljajo prostorček za pro
storčekom. 

Tako tožil je dr. Wunder in izražal svojo 
skrb za ponemčevanje Mariborske šole, katero 
je vsem Nemcem jako pri srci. Zategadel smo 
se zelo začudili, ko je za VVundrom povzel be
sedo poslanec Morre, rekoč, da je on gotovo 
dober Nemec, a da je prepričan, da nemajo 
Nemci niti narodnih niti gospodarskih koristij, 
ako se Slovencem sili nemščina. S tem se samo 
množi število konkurentov. Slovenci, nemščine 
zmožni, bodo jedini sposobni za izpraznjena me
sta v meševitih okrajih, ker se mi druzega de
želnega jezika nečemo učiti. S tem smo se sami 
izdali. Obžalovanja vredno je, da ni slovenskega 
vseučilišča in da so torej Slovenci prisiljeni, 
pohajati nemška vseučilišča. Mi moramo Slo
vence kolikor možno ovirati, da se nemški ne 
nauče, braniti seveda jim tega ne moremo. Po
slanec Mnrre je potem še jedenkrat poudarjal 
nemško mišljenje svoje in izjavil, da nema osobno 
ničesar proti slovenskim deželnim poslancem, 
da pa misli,, :da se mora z vsemi parlamentar
nimi sredstvi, delati na to, da Slovencev tako 
dolgo ne bode v deželnem zboru štajarskem, 



dokler ne bodo Nemci iz Češke zastopani v de
želnem zboru v Pragi. 

Nasproti tem odkritosrčnim, a baš zaradi 
tega razžaljivim besedam oglasil se je poslanec 
Jerman, poudarjajoč, da Slovenci v deželnem 
zboru niso sprožili narodnega vprašanja in da 
morejo Slovenci Wundrov predlog prištevati 
onim razžalitvam, ki se od zasedanja do zase
danja ponavljajo. Predlog (Wundrov) stavil se 
je z ozirom na predstojeee deželnozborske vo
litve, da bode možno pred volilci ponašati se 
s to zaslugo. Ko bi Slovenci ostavili deželni 
zbor štajarski, bil bi „exodus" nemških poslan
cev iz Češke bistveno prikrajšan. Sadjarska in 
vinarska šola v Mariboru ni zavod za ponem
čevanje in zaradi miru bilo bi umestno, da se 
Wundrov predlog odkloni. 

Poslancu Jermanu pridružil se je tudi 
doktor Schutz. Rekel je, da mu je mučno, do
hajati k deželnega zbora sejam in da bi veliko 
rajši doma opravljal stanovske dolžnosti svoje. 
Ne bo se posrečilo, da bi Slovence potisnili 
nazaj; kolonije, ki so to poskušale, poniknile 
so vse v visoki plimi. Nemcem ne jemlje se ni
česar, naj se tudi Slovencem ničesar ne jemlje. 
Odkritosrčno mora izjavljati, da se je Sloven
cem bolje godilo, ko je bilo še nemško mini
sterstvo na krmilu, ker se je to nekako balo, ža
liti slovansko prebivalstvo. Ko bi se odklonil 
dr. Wundroy predlog, bilo bi to znamenje sprav
ljivosti. 

Navzlic tem osnovanim ugovorom bil je 
Wundrov predlog z veliko večino vsprejet in 
germanizacija na sadjarski in vinarski šoli v 
Mariboru bode zopet nadaljevala se z večjim 
pritiskom. Glas poslancev slovenskih bode še 
na dalje glas upijočega v nemški puščavi in v 
Gradci bodo nas jednako pritiskali na steno, 
kakor to praktikujejo „italianissimi" v Poreči. 
V štajarski in istrski zbornici velja za Slovence 
še vedno „Lasciate ogni speranca !" to j e : Dajte 
slovo vsemu upanju! 


